

**Van:** ETUI <jrotty@etui.org>  
**Verzonden:** donderdag 28 augustus 2014 13:50  
**Aan:** Nieuwsarchief  
**Onderwerp:** HesaMail - July/August 2014

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

## Hesamail

no 115 - July/August 2014

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

**etui.**

## etui news

### 'Europe at a crossroads' conference: working conditions under discussion

Europe  
at a crossroads  
ETUI-ETUC Conference  
24-26 September 2014

Working conditions in Europe will be a big focus of the ETUI conference 'Europe at a crossroads. Which way to quality jobs and prosperity?' being held in Brussels from 24 to 26 September. On Thursday, 25 September, three panel discussions will look at improving working conditions to cater to an ageing workforce (panel 2), the impact of austerity measures on health and safety (panel 8), and the links between psychosocial risks and job insecurity (panel 10). [Register here](#)

### Workers and chemicals: 10th ETUI seminar

The tenth ETUI seminar on chemicals and worker protection took place in Ispra (Italy) on 26 and 27 June 2014. Some thirty union experts from 17 countries took stock of the implementation of the REACH and CLP regulations, the revision of the Carcinogens Directive, the risks of working with nano-materials or endocrine disruptors and the Transatlantic Trade & Investment Partnership (TTIP). [Read more](#)

### Conference on psychosocial risks

On 15-16 October, the Spanish trade union institute Istan is organising a joint conference on psychosocial risks (PSR) with the ETUI in Brussels. The event will focus on a presentation of the outcomes of E-impro, a European project aimed at improving trade union participation in the prevention of psychosocial risks. The project was run in France, Spain, Italy and Turkey. [Read more](#)

### Day conference on working conditions: call for experiences

The European Trade Union Institute (ETUI) and the Belgian Plate-forme d'action santé et solidarité (Platform for Action on Health and Solidarity) are hosting a day conference on 30 January 2015 on initiatives designed to highlight the health impacts of working conditions. The organizers are looking for ongoing projects that give visibility to work impacts on health to be presented at the day conference. [Read more](#)

## european news

## **France: 22% of employees intimidated at work**

Twenty-two percent of French workers face hostile behaviour at work, says a Labour Ministry report published in early June. Shop and service workers, public servants, young people and foreign workers from non-EU countries claim to be more than average on the receiving end. [Read more](#)

## **Experts recommend investigating the carcinogenicity of carbon nanotubes**

Advisers to the International Agency for Research on Cancer (IARC), a specialized agency of the World Health Organization, have recommended that it should give a high priority to evaluating multi-walled carbon nanotubes in order to determine their potential for inducing cancer in humans. [Read more](#)



Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

## **nouvelles de l'etui**

### **Conférence "L'Europe à la croisée des chemins" : les conditions de travail en débat**



Les conditions de travail en Europe représentent une des thématiques importantes de la conférence de l'ETUI "L'Europe à la croisée des chemins. Quelle voie pour des emplois de qualité et la prospérité?", qui se tiendra à Bruxelles du 24 au 26 septembre. Le jeudi 25 septembre, trois panels seront consacrés, respectivement, à l'amélioration des conditions de travail dans le contexte du vieillissement de la population active (panel 2), à l'impact des politiques d'austérité sur la prévention en santé et sécurité (panel 8), aux liens entre risques psychosociaux et précarité (panel 10). [Pour s'inscrire](#)

### **Travailleurs et produits chimiques : 10e séminaire de l'ETUI**

Le dixième séminaire de l'ETUI sur les risques chimiques au travail s'est déroulé les 26 et 27 juin derniers à Ispra (Italie). Une trentaine d'experts en risques chimiques provenant de 17 pays européens ont débattu de la mise en œuvre de REACH et du règlement CLP, de la révision de la directive sur les agents cancérogènes, des risques liés à la présence sur les lieux de travail de nanomatériaux et de perturbateurs endocriniens, et du Partenariat transatlantique de commerce et d'investissement. [En savoir plus](#)

### **Conférence sur les risques psychosociaux**

Les 15 et 16 octobre, l'institut syndical espagnol Istan organise à Bruxelles, en partenariat avec l'ETUI, une conférence sur les risques psychosociaux (RPS). L'événement sera centré sur la présentation des résultats d'E-impro, un projet européen visant à améliorer la participation des syndicats à la prévention des RPS. Le projet concerne la France, l'Espagne, l'Italie et la Turquie. [En savoir plus](#)

### **Journée d'étude sur les conditions de travail : appel à expériences**

Le 30 janvier 2015, l'Institut syndical européen (ETUI) et la Plate-forme belge d'action santé et solidarité organisent une journée d'étude sur des initiatives qui visent à mettre en évidence l'effet des conditions de travail sur la santé. Les organisateurs sont à la recherche de projets en cours qui contribuent à rendre visible l'impact du travail sur les atteintes à la santé afin de les présenter lors de la journée d'étude. [En savoir plus](#)

## **nouvelles européennes**

### **France : 22 % des salariés subissent des comportements hostiles au travail**

Vingt-deux pour cent des salariés français subiraient des comportements hostiles dans le cadre du travail, révèle une [Paginanummer]

publication du ministère du Travail rendue publique début juin. Les employés de commerce et de services, les fonctionnaires, les jeunes et les salariés étrangers ressortissants de pays hors de l'Union européenne se déclarent plus souvent touchés que la moyenne. [En savoir plus](#)

---

## Des experts recommandent d'étudier la cancérogénicité des nanotubes de carbone

Les conseillers du Centre international de recherche sur le cancer (CIRC), une branche de l'Organisation mondiale de la santé, ont recommandé à l'agence d'évaluer - avec une haute priorité - les nanotubes de carbone multifeuillets afin de déterminer si ces composants peuvent provoquer le cancer chez l'homme. [En savoir plus](#)

---

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe.

To be kept up to date on all ETUI activities, [subscribe to the monthly e-newsletter etui.News](#).

The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use of the information contained in this publication.

ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels / Belgium

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.